












De mestcommissie, daarmee begon het 
NAV-bestuurswerk van Mark Brantjes. Via 
deze commissie kwam hij in het hoofdbe-
stuur en werd hij portefeuillehouder minera-
len. ‘Bestuurswerk bij een organisatie als 
NAV, ik kan het iedereen aanraden. Ik heb 
er veel van geleerd en een netwerk opge-
bouwd, ook buiten de akkerbouw’, vertelt 
Brantjes. In zijn bestuurstijd veranderde het 
mineralenbeleid van Minas naar Mestbeleid 
waarbij de EU-nitraatrichtlijn richtinggevend 
was. Die wijziging had gevolgen voor de 
akkerbouw. ‘Wij moeten onze gewassen 
optimaal kunnen bemesten. Met Minas was 
dat nooit een probleem, maar door de 
gebruiksnormen komt dat in gevaar, zeker nu 
die normen steeds scherper worden.’ 
Nationale overheden mogen zelf invulling 
geven aan de uitvoering van de EU-nitraat-

richtlijn. Voor landen met intensieve land-
bouw, zoals Nederland, is dat een com-
plexere opgave dan voor landen waar 
extensiever wordt geboerd. ‘Bij de invulling 
gaan beleidsmakers op de stoel van vee-
houders en akkerbouwers zitten, zonder 
oog te hebben voor de verschillen in de 
bedrijfsvoeringen’, meent Brantjes. ‘Voor 
een akkerbouwbedrijf is het van belang dat 
we in het voorjaar meststoffen toepassen 
en in het najaar organische stof. Alleen zo 
houden we bodemvruchtbaarheid, bodem-
gezondheid en draagdracht van de bodem 
op peil. Beleid moet zo zijn ingericht dat 
we dat samenspel kunnen optimaliseren.’ 
Die praktische insteek, daaraan ontbreekt 
het bij beleidsmakers nogal eens. ‘De 
meeste instanties hebben wel een luiste-
rend oor’, heeft de akkerbouwer ervaren. 

‘Maar de vertaalslag naar de praktijk, die 
kunnen ze maar moeilijk maken. Dat geluid 
moet je als NAV keer op keer uitdragen, 
zodat het beleid uitvoerbaar blijft op het 
bedrijfsniveau van de akkerbouwer.’

‘Oog houden voor samenhang’

Mark Brantjes (43), akkerbouwer in Beverwijk, 
oud NAV-bestuurslid met portefeuille mineralen.
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De NAV is een dynamische organi-
satie en kijkt graag vooruit. NAV-
voorzitter Teun de Jong en drie 

generaties NAV-leden ‘dromen’ over 
2023. Wat de NAV betreft: De NAV is 
en blijft een middel om het doel ‘een 

goed inkomen voor akkerbouwers’ 
te bereiken. Als dat op andere wijze 
beter bereikt kan worden: prima! 

Dromen over 2023

 Twintig jaar NAV 1993 – 2013

Deze spreuk vormde het onderschrift van de 
voormalige Bijzondere Hogere Landbouw-
school in Leeuwarden. De betekenis van 
deze spreuk is natuurlijk dat de akkerbouw 
de basis vormt van voedselproductie, of het 
nu voor direct menselijke doeleinden is of 
in eerste instantie voor veevoer. Het leven 
begint bij de niet aflatende plantaardige pro-
ductie onder invloed van de basisingredi-
enten koolzuur, water en zonlicht. Natuur-
lijk komen er nog factoren bij als grond, 
voedingsstoffen en zaden of plantgoed, maar 
de basis is met deze elementen gelegd.

In een wereld waar de bevolking verder 
groeit en waar door de welvaartstoename 
de vraag naar basisvoedsel en veevoer 
sterk toe zal nemen en waar bovendien een 
deel van het beschikbare landbouwareaal 
aangewend zal blijven voor hernieuwbare 
plantaardige vezels en brandstoffen, zullen 
we niet zonder een ‘regiefunctie’ kunnen 
om productie en gebruik op de juiste plaats 
enigszins op elkaar af te stemmen. Want 
we moeten de beschikbare vruchtbare 

gebieden met een grote 
oogstzekerheid ten volle 
benutten om de voorspel-
de groei in behoefte aan 
het genoemde basisvoedsel 
te kunnen waarborgen.

Van oudsher behoren de 
delta- en kustgebieden tot 
de meest vruchtbare delen 
op aarde. Het oude con-
tinent Europa heeft hierin 
een groot aandeel. Maar de bevolkingsgroei 
en ook de groei in voedselbehoefte door 
welvaartsstijging zal zich in de ontwikkelende 
landen afspelen: in Azië en Afrika. In het bij-
zonder Azië kent nu al zoveel droge gebieden 
en streken met overbevolking dat juist daar 
een gebrek aan cultuurgrond ontstaat. De we-
reld zal het natuurlijk niet accepteren dat het 
gebrek aan cultuurgrond wordt ingevuld met 
de nieuwe vorm van kolonisatie: ‘landgrabbing’.

De oplossing voor het geschetste voe-
dingsprobleem ligt in een goede benutting 

van landbouwproductie door middel van 
opbrengstzekerheid, zowel bij ons als in de 
importlanden. Essentieel is het uitzicht op 
kostendekkende prijzen voor de over de 
werelddelen te transporteren ‘commodi-
ty’s’ graan, suiker en eiwit. Op de basis van 
dit landbouwbeleid kunnen wij ons verder 
ontwikkelen met productie en levering 
van hoogwaardig zaaizaad en plantgoed en 
kennis. Zodat ook de ‘ontwikkelingslanden’ 
de mogelijkheid krijgen om een belangrijk 
deel van de eigen voedselvoorziening op te 
bouwen.

‘ D E A K K E R I S D E  W E R E L D’

Column Teun de Jong

Interview Mark Brantjes

Teun de Jong, NAV-voorzitter 2009 -  heden



Jan van ’t Hul (38), akkerbouwer is 
Nieuw-Vennep, teelt uien, bieten, granen 
en zomerbloemen en is gespecialiseerd in 
diverse zaaizaden. Door de diversiteit van 
gewassen  is er een goede samenwerking 
met een imker mogelijk, hij heeft meerdere 
maanden bijenkasten staan.
‘Voor de komende jaren zie ik het als een 
uitdaging om me in te zetten voor een 
gezond financieel bedrijf waarop ik met 
alle risico’s en lasten mijn inkomen kan 
verdienen. Gezonde grond zie ik als mijn 
kapitaal, het fundament van mijn bedrijf. 
Daar gaat mijn aandacht voor een groot 
deel dan ook naar uit, de machines zie 
ik als hulpmiddelen. Door niet-kerende-

grondbewerking en minder gewasbescher-
ming, verwacht ik een gezondere bodem te 
kunnen creëren. Wanneer je grond gezond 
en krachtiger is, dan heb je ook meer 
zekerheid dat je kunt oogsten. De grond is 
dan beter bestand tegen weersinvloeden. 
Op dit moment zijn we tot de conclusie 
gekomen veel te weinig van de bodem en 
bodemgezondheid te weten. Daar wil ik 
me de komende jaren in blijven verdiepen 
en de grond verbeteren. Uiteindelijk moet 
het een beter saldo opleveren.’
‘Verder streef ik er naar om mijn bedrijf 
het hele jaar door zo groen mogelijk te 
houden. Dat houdt in dat de bodem vrijwel 
het hele jaar door bedekt is, bijvoorbeeld 

met een groenbemester. Ervaring leert dat 
de weersinvloeden minder vat op de struc-
tuur hebben. Over tien jaar zal daar ook 
meer over bekend zijn.’
‘Samenwerking tussen NAV en VTA vind ik 
een goede zaak. Ook kan er door samen te 
werken met agrarische collega’s uit andere 
sectoren een win-win situatie ontstaan, dat 
is een manier van gezonde belangenbehar-
tiging. Maar de belangen van iedere partij 
dienen gerespecteerd te worden.  
Verder: ‘Genoeg is genoeg’, dit is de slogan 
waarmee de Nederlandse landbouw  een 
gezonde toekomst moet blijven houden.’

Gezonde, vitale bodem basis van bedrijf 

Interview Kevin de Groot 

Interview Jan van ‘t Hul
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De 19-jarige Kevin de Groot zit nog twee 
dagen in de week op school. Daarnaast 
loopt hij stage op het bedrijf van de 
collega van zijn vader. Kevin kan niet 
wachten tot hij zich volledig op het 
boerenbedrijf kan richten. ‘Dat is het 
mooiste wat er is.’

Kevin weet ondanks zijn jonge leeftijd al 
zeker dat hij het bedrijf van zijn vader 
overneemt. Die heeft in het Groningse 
Sellingen een akkerbouwbedrijf van 125 
hectare en werkt samen met een collega 
die ook 125 hectare bewerkt. Of een 
dergelijke bedrijfsomvang in de toekomst 
groot genoeg zal zijn om een goede 
boterham mee te verdienen, weet Kevin 
niet. ‘Maar een goede basis is het wel, 
zeker als de samenwerking standhoudt.’ 

Naast het akkerbouwbedrijf hebben vader 
en zoon ook een transportonderneming. 
Kevin heeft zijn groot rijbewijs gehaald en 
draait in die onderneming volop mee. ‘Een 
mooie tijdsbesteding voor de rustige 
periodes’, vindt hij. In het 
voorjaar en tijdens de 
oogst staat de vrachtwa-
gen vier weken stil. ‘Dan 
zijn we in het veld.’

De combinatie van akker-
bouwbedrijf en transport-
onderneming verwacht 
Kevin ook over tien jaar 
nog wel te hebben, waar-
schijnlijk samen met zijn 
vader. ‘Over tien jaar heb 
ik het bedrijf waarschijn-

lijk nog niet helemaal overgenomen, maar 
zullen we wel volop in de voorbereiding 
daarvan zitten’, verwacht Kevin. Voor hem 
staat vast: 
In de akkerbouw ligt mijn toekomst.’

‘In de akkerbouw ligt mijn toekomst’

Kevin de Groot (19), scholier, loopt stage op akkerbouwbedrijf. Vader 
heeft akkerbouwbedrijf in Sellingen. NAV-lid sinds een paar weken.

Akkerbouwer Resie Bos werd twintig jaar 
geleden direct lid van de NAV. Het cen-
trale thema, strijden voor een eerlijke prijs, 
sprak haar in het bijzonder aan. ‘Destijds 
was er veel aan de hand in de landbouw. 
Het beleid ging op de schop en het ak-
kerbouwgeluid werd daarbij veel te weinig 
gehoord.
Daarin bracht de NAV verandering. De or-
ganisatie werd een luis in de pels en schud-
de de wolven wakker.’ De strijd voor een 
kostendekkende prijs is wat Resie betreft 

nog altijd actueel. ‘Veel boeren verdienen 
bij als loonwerker, hebben een zorgboer-
derij, een windmolen of hun partner heeft 
een inkomen buiten het bedrijf. Maar een 
kostendekkende prijs is de basis voor onze 
toekomst als boeren’, aldus Resie. 
Waar ze over tien jaar staat? ‘Dan heb-
ben we zeer zeker een wereld gecreëerd, 
waarin vakmensen weer eerlijk worden 
beloond, speculeren in landbouwgewassen 
en grondstoffen is uitgebannen en gronden 
weer normaal worden beheerd. Over tien 

jaar kunnen uitsluitend eerlijke producten 
worden geconsumeerd en doen multina-
tionals en coöperaties weer eerlijk zaken. 
Het woord commercie heeft dan weer 
zijn oude betekenis en de woorden ‘ik’ en 
‘hebben’ zijn vervangen door ‘wij’ en ‘zijn’. 
Kortom, tegen die tijd worden wij allemaal 
wereldwijd als Max Havelaar-producenten 
eerlijk behandeld en beloond.’ Resies ad-
vies: Blijf dus niet dromen tot 2023, maar 
ga aan de slag! 

‘Kostendekkende prijs is onze basis’

Interview Resie Bos


